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Forslag til folketingsbeslutning om udnyttel- 
se af  biomasseenergi og vedvarende energikil- 
der. 

(Beslutningsforslag nr. B 114). 

Forslag til folketingsbeslutning om elbespa- 
relser. 

(Beslutningsforslag nr. B 115). 

Forslag til folketingsbeslutning om offentlig 
produktion af  halmfyr. 

(Beslutningsforslag nr. B 116). 

Forslag til folketingsbeslutning om prøvesta- 
tion for halmfyr og halmforgasninganlæg. 

(Beslutningsforslag nr. B 117). 

I debatten om to af de største forurenings- 
problemer, den luftforurening, der stammer 
fra afbrænding af fossile brændstoffer, og 
den vandforurening, der stammer fra over- 
forbruget af nitrat, er det blevet underbeto- 
net, at den egentlige løsning af problemerne 
-  bekæmpelsen af forureningen ved kilden -  
forudsætter en alternativ energipolitik. 

Denne mangel vil VS råde bod på ved 
fremsættelse af de ovennævnte sammenhæn- 
gende energiforslag. 

Det er hovedtanken med forslagene: 
-  at gøre en ekstra indsats for en økologisk 

forsvarlig og energimæssig fordelagtig ud- 
nyttelse af biomasse (især gylle og halm) i 
energiforsyningen, især i fællesanlæg, 

-  at gøre en ekstra indsats for nedbringelse 
af elforbruget i almindelighed og elektrici- 
tetsproduktion på konventionelle kraftvær- 
ker i særdeleshed, 

-  at give erhvervsvirksomhederne øget inci- 
tament til energibesparende (og dermed 
miljøforbedrende) investeringer gennem 
gradvis afvikling af virksomhedernes af- 
giftsfritagelse. 
Det sidstnævnte punkt bør finansiere de to 

førstnævnte. 
Det er for VS et hovedprincip både i er- 

hvervs-, miljø- og energipolitikken, at den 
vækst, Danmark har brug for, er en grøn 
vækst, ikke blind vækst i omsætning og res- 
sourceforbrug, men målrettet vækst: stadig 
mindre forurening, stadig mindre forbrug af 
knappe ressourcer og udvikling af netop den 
teknologi, der kan bringe os ud af miljøkri- 
sen -  for øvrigt slet ikke i modstrid med un- 
dervisningsminister Bertel Haarders erklære- 
de målsætning i den forskningspolitiske rede- 

gørelse fra november 1986: en »grøn revolu- 
tion« i dansk teknologiudvikling, det var, 
hvad undervisningsministeren fremmanede. 

VS håber, at Folketingets flertal ved vedta- 
gelse af de her fremsatte beslutningsforslag 
vil give miljø-, energi-, landbrugs-, industri- 
og boligministrene lejlighed til at hjælpe un- 
dervisningsministeren på vej mod revolutio- 
nen. 

Forslaget om, at erhvervenes fritagelse for 
energiafgifter gradvis afskaffes, er før blevet 
mødt med det modargument, at danske er- 
hvervsvirksomheder sandelig er omkostnings- 
bevidste og derfor vil spare på energien, hvis 
de kan. 

Jamen netop. Selvfølgelig er de omkost- 
ningsbevidste. Forslaget er derfor også udfor- 
met som en håndsrækning til deres omkost- 
ningsbevidsthed. Som verdensmarkedet for 
energiråstoffer har udviklet sig i de sidste 
2-3 år, må det være en lidelse for enhver 
økonomidirektør, at man ikke kan vide, hvad 
man har at regne med. 

VS-forslaget går i korthed ud på, at virk- 
somhederne for fremtiden kan regne med 
stabile energiudgifter. Det vil igen blive mu- 
ligt for den enkelte virksomhed at forudbe- 
regne energiomkostningerne og energiforde- 
lene ved at foretage energibesparende inve- 
steringer. 

Denne håndsrækning vil i særlig grad væ- 
re værdifuld for landbruget, der netop nu 
står over for valget mellem -  som loven på- 
lægger det -  at foretage hovedløse investe- 
ringer i gylletanke m.v. til passiv opbevaring 
af overskydende naturgødning eller at delta- 
ge i en noget dyrere, men økologisk og sam- 
fundsmæssigt langt bedre løsning: opbygnin- 
gen af lokale fællesanlæg til rationel udnyt- 
telse af både gylle, halm og andre former for 
biomasse -  først til energiformål, senere til 
gødningsformål. 

Som endnu en håndsrækning foreslår VS, 
at provenuet fra de forøgede energiafgifter i 
stort omfang tilbageføres til erhvervsvirksom- 
heder og lokale energiselskaber. De offentli- 
ge tilskudsordninger både til en miljømæssigt 
(samt planlægnings- og energimæssigt) for- 
svarlig udnyttelse af Overskudshalmen og til 
udvikling og udbygning af biogasanlæg for- 
bedres kraftigt. 

De store elselskaber vil næppe opfatte vo- 
res forslag om elbesparelser som en hånds- 
rækning. Det sigter nemlig på at formindske 
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disse selskabers produktion og betydning så 
meget som vel muligt. Til gengæld vil forbru- 
gerne og fabrikanterne af elektrisk udstyr 
m.v. være nogle skarn, hvis ikke de vil tage 
imod den udstrakte hånd. 

VS accepterer nemlig med det fremsatte 
forslag, at hvis de forjættende tekniske mu- 
ligheder for samlede elbesparelser på helt op 
til to tredjedele af det nuværende forbrug 
skal blive til virkelighed, må det offentlige 
foruden gennem skærpede påbud og forbud 
samt produktkrav anvende et betragteligt 
beløb på forskning, udvikling og støtteord- 
ninger på området. 

For nu at undgå misforståelser skal det til 
slut slås fast, at årsagen til, at en omfattende 
styring med forbud, påbud, afgifter og til- 
skud er blevet nødvendig, er, at det frie er- 
hvervsliv i det eksisterende samfundssystem 
udviser en rystende mangel på ansvar for 
forvaltning af ressourcerne og naturgrundla- 
get og en lige så rystende mangel på initiativ, 
når det gælder om at virkeliggøre fremskridt, 
der for længst er dokumenteret som teknisk 
gennemførlige og samfundsmæssigt fordelag- 
tige. 

Vi er naturligvis åbne over for diskussion 
og ændring af forslagenes detaljer, herunder 
angående det foreslåede vedvarende energi- 
råds kompetence og sammensætning, blot 
hovedsigtet opretholdes. 

Idet jeg i øvrigt henviser til beslutningsfor- 
slagene og de tilhørende udførlige bemærk- 
ninger, tillader jeg mig at anbefale forslagene 
til Tingets velvillige behandling. 

Ole Vig Jensen (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en for- 

bedret støtte til elever på folkehøjskoler, land- 
brugsskoler, husholdningsskoler og efterskoler. 

(Beslutningsforslag nr. B 118). 
Forslagsstillerne er indstillet på, at beslut- 

ningsforslagets enkelte punkter génnemføres 
etapevis, men dog sådan, at der med virk- 
ning allerede fra undervisningssæsonens start 
i august 1987 sker en forbedring af elevstøt- 
ten med et beløb, som på årsbasis udgør ca. 
50 mill. kr. 

Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 
slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Ole Henriksen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ændring 

af lov om styrelsen af  Post- og Telegrafvæse- 
net. 

(Beslutningsforslag nr. B 119). 
Jeg henviser i øvrigt til forslagets tekst og 

de ledsagende bemærkninger og anbefaler 
det til Tingets velvillige behandling. 

Ole Henriksen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ændring 

af lov om styrelsen af  statsbanerne. 
(Beslutningsforslag nr. B 120). 
Jeg henviser i øvrigt til forslagets tekst og 

de ledsagende bemærkninger og anbefaler 
det til Tingets velvillige behandling. 

Dohrmann (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om kontant 

udbetaling af opsparede midler i A TP-fonden 
ved pensionsalderens indtræden eller ved over- 
gang til efterløn m.v. 

(Beslutningsforslag nr. B 121). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, 

der ledsager beslutningsforslaget, og anbefa- 
ler det til Tingets velvillige behandling. 

Svend Andersen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettel- 

se af en omstruktureringsfond. 
(Beslutningsforslag nr. B 122). 
Gennem oprettelse af en fond med en fo- 

reløbig kapital på 350 mill. kr. er det forsla- 
gets formål at forebygge den situation, et 
område vil komme i, hvis en for området 
dominerende virksomhed med afgørende 
indflydelse på områdets beskæftigelsessituati- 
on må indskrænke eller lukke. 

I bemærkningerne til forslaget er nævnt 
flere sådanne områder, hvor en katastrofal 
situation vil opstå, hvis den dominerende 
virksomhed forsvinder fra området. 


